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CINEMA
Versions originals o Sobodell

Pere Cornelias

L ’objectiu d ’aquest article no és tornar a explicar la raô 
per la quai les peMicules s’han de sentir \ escoltaren  la 
llengua en què s’han rodât. Ho he dit i ho he escrit moi
tes vegades i en molts llocs i, per tant, no vull insistir-hi.
Del que es tracta és d ’anunciar que, si es compleixen 
totes les previsions, la nostra ciutat comptarà finalment, 
a partir de mitjans de gener, amb una sala dedicada al 
cinema en versié original, quatre dies a la setmana. Per 
a molts de nosaltres, el millor regai de Reis d ’aquest 
any.

Ha estât una iniciativa d ’un grup réduit de persones - 
entre elles, Ramon Cortadellas, l’empresah dels Cines 
Imperial, sense I’actitud positiva del quai el projecte 
hagués estât inviable- i un estira i arronsa -discussions, 
acords i desacords- de gairebé un any. El résultat: una 
proposta ferma per a gener i febrer i el primer pas per a 
la consolidació, a Sabadell, d ’una nova programado de 
cinema, atractiva i de qualitat.

La sala de V.O. funcionará regularment de dilluns a 
dijous, dues sessions cada dia, al vespre i a la nit. Cada 
setmana es veuran dues peHicules, que aniran alter
nant el seu horari de projecció, de manera que, per 
exemple, la del dilluns al vespre es pugui tornar a veure 
el dimarts a la nit, i la del dilluns a la nit es pugui repes
car el dimarts al vespre. Aixô permetrà a l’espectador 
acomodar el dia i l’horah de la peMieula a les seves 
possibilitats. A més, hi haurà una sessió de tarda cada 
setmana, a fi de facilitar l’assistència a espectadora de 
totes les edats.

Naturalment, el moll de l’os del projecte han estât eis 
criteris en què s’havia de centrar la programació. Una 
sala de V.O. no és un cineclub i no s’ha de plantejar, per tant, eIs mateixos 
objectius que una entitat que hauria de basar eis seus, no només en la divul
gado sino, sobretot, en la investigaoié oinematogràfica. No corresponen a 
una sala de V.O. eis cicles llargs i extensos de générés o d ’autors, la desco-
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berta de cinematografies desconegudes o l’anàlisi estètica dels films progra- 
mats. Però tampoc no tindrien massa sentit tots aquests esforços si s ’hagués 
de tractar només de poder veure el Batman i La guerra de las galaxias en ver- 
siô original. S’ha d ’arribar a crear un pùbllc fidel i el més nombrós possible, 
però s’ha de treballar amb ambició i rigor. Cal trobar el punt just, l’equldlstant 
entre el cinema comercial i el cineclubisme, aquell que busca el públlc del pri
mer i que, albora, per adquirir solidesa, necessita el del segon. No és fácil, 
però ÒS l’únlc carni amb un cert futur. Perqué no es tracta, ni es pot tractar, 
d ’un altre Verdi. Alxò, a Sabadell, és impossible.

La programacló del primer mes i mig -producte de 
totes aqüestes reflexions- intenta donar-hi resposta. 
Un petit cicle de quatre documentais, d ’estils i temàtl- 
ques molt diferents, que es fa ressò del pes i de la 
força que aquest gènere ha adquirit darrerament. Un 
cop d ’ull als cinemes europea I nord-americà actuals.
I una sèrie de clàssics de distinte paì'sos. Qualität i 
varietat. I el compromis d ’anar pensant les successi
ves programaclons amb les diferents experiències 
que es vagin acumulant.

El naixement d ’aquesta sala de V.O. Incidirá directe
ment en eis Dijous de Cineclub a l’Imperial. Em sembla 
a ml que molt positivament. En aqüestes sessions. 
Cineclub Sabadell feia una fundó  eminentment substi- 
tutòria i, diguem-ho d ’entrada, absolutament indispen
sable, atesa la imposslbllitat, fins ara, de veure, a la 
nostra ciutat, peMicules en versió originai. Degut a 
alxò, han estât poc nombrosos, als darrers anys, els 
cicles especificament cineclubistics -tot que n’hl hagut 
uns quants de magnifies: Stern-berg/Dietrich, Murnau, 
Bresson... Ara Cineclub Sabadell es podrá dedicar 
integrament a les feines que li són pròpies. Les altres 
ja les farà una altra gent. Si jo fos encara president de 
l’Entitat estaria molt satisfet.

De moment, si més no, ostie satisfet com a aficionat 
al cinema i -encara que sigui només per una vegada, 
utilitzem aquesta paraula tal i com cal- com a ciutadà.


